
BIZONYTALANSÁG ÉS KÉTELY

Másként

A keresztény ember is a világban él, de másként. Korábban is itt élt, de 
bizonytalanságban és kételyek között. Azután szólt Valaki, akinek hangját csak a szívvel 
hallja az ember, és az értékrendje változott meg. Ugyanaz a személy maradt, ugyanott él, mint 
eddig, ugyanazok maradtak a barátai, szerettei, még a rokonsága sem változott, csak egy új 
hangot hall belülről, Jézus hangját, mely eloszlatja a bizonytalanságot és a kételyt. A hang 
Krisztus hangja, az Ige, aki most is testté akar lenni bennünk. Ezt el lehet nyomni, túl lehet 
kiabálni, de akkor ismét a bizonytalanság és a kétely lesz bennünk az úr. 

Krisztus a világból magához hív, hogy visszaküldjön másként, egy új értékrenddel az 
emberek közé. Nem disszidáltatni akar a világból, valahová, valamilyen elképzelt földön túli 
helyre, a szent illúziók világába, hanem vissza akar küldeni másként. Nincs világidegen 
kereszténység, nincs tökéletes kolostor, ahol minden rossztól örökre el lehet zárkózni. Csak az 
elhívó és elküldő Jézus Krisztus van, aki naponta velem jön a világba, hiszen ezért hívott el, 
ezért akar ő, az Ige naponta velem járni. 

A világból hozzá menni és tőle a világba, ez a keresztény élet kétütemű motorja. Ha 
ebből az egyik elmarad, értelmetlen vallásoskodás, amolyan képmutató szerepjáték lesz az 
életünk jól palástolt bizonytalanságban, kételyekkel a szívünkben. Okos ötletekkel és puha 
gerinccel lehet karriert építeni, látszólag sikeres embernek lenni, de hazatalálni, belső 
békességre lelni nem lehet. Ehhez kell a felső kapcsolat, kell egy új értékrend, ami emberré 
tesz még az embertelenségben is.

A világidegen keresztény emberségünk karikatúrája, amolyan fából vaskarika. Isten 
azért szólít meg, hogy emberek legyünk, hitelesek és jóra törekvők. A világnak ma nem 
angyal szerepet játszó ál-keresztényekre van szüksége, hanem hiteles emberekre, akiket 
Krisztus felszabadított a bizonytalanság és a kétely bilincsei alól, és újjászült. Ma a világban 
Isten ügyének a legtöbbet azok ártják, akik fennhangon hirdetik magukról, hogy ők 
Krisztushoz tartoznak, de nem azok az indítékok motiválják cselekedeteiket, amelyek 
Krisztusban voltak (Fil 2,5). Talán van tradicionálisan örökölt vallásuk, de Krisztus helyett a 
világot akarják a világban önző indulataikkal megvalósítani.

Sokféle álarca lehet ennek az álkereszténységnek. Lehet ez a jótékonykodás, vagy akár 
a kegyes prédikációk sora. Lehet ez lelkiismeret megnyugtató szabadidős tevékenység, 
példamutató tradícióőrzés, de ha a belső hang elnémul bennünk, az értékrendünk nem alakul 
Krisztus képére és hasonlatosságára előbújik szívünkből a bizonytalanság és a kétely. 
Elveszítjük lábunk alól a szeretet keskeny útját és Krisztus helyett magunkban kezdünk hinni, 
s reményeinket felváltja a sikeréhség soha nem csillapodó szomjúsága. Így tékozoljuk el az 
életünk.

A keresztény ember életét a krisztusi szeretet kétütemű motorja irányítja. János, a 
szeretett tanítvány erről így tanít: „Ne szeressétek a világot, se azt, ami a világban van. Ha 
valaki szereti a világot, abban nincs meg az Atya szeretete. Mert mindaz, ami a világban van, 
a test kívánsága, szem kívánsága, és az élettel való kérkedés, nem az Atyától, hanem a világtól 
van. A világ pedig elmúlik, és annak kívánsága is; de aki Isten akaratát cselekszi, megmarad 
örökké.” (1Ján 2,15-17). A másik János által feljegyzett ige ennek ellentmondani látszik: 
„Mert úgy szerette Isten a világot, hogy egyszülött fiát adta, hogy aki hisz őbenne, el ne 
vesszen, hanem örök élete legyen. Mert az Isten nem azért küldte a Fiút a világba, hogy 
elítélje a világot, hanem hogy üdvözüljön a világ általa” (Ján 3, 16-17). Az első ütem, amivel 



Jézus magához hív, a felkínál más értékrend. A test kívánsága, a szem kívánsága helyett érték 
lehetek a másik számára, só és világosság. Csak ekkor értelmes a második ütem, ekkor 
indulhatok Isten szeretetével a világba, nem ítélni, hanem szeretni, vagyis azt vinni az 
embereknek, amire ma a legnagyobb szükségük van, hogy eloszoljon a bizonytalanság és a 
kétely a szívekből.    

  
Győztes bizonytalankodók

A megváltás öröme a legyőzött kicsinyhitűségünkből születik. A bizonytalanság a hit 
rövidzárlata. Kétségbe vonjuk Isten mindenható hatalmát és azt gondoljuk, elfeledkezett 
rólunk. Kételkedni kezdünk az eddig tapasztalt jóba és nem értjük megpróbáltatásaink 
logikáját. Pedig az emberrel történhet jó is meg rossz is, de véletlen sohasem. A rosszban nem 
elég a Sátán, az ős-gonosz támadását látnunk, hanem el kell látnunk Isten tervéig, amit jó 
előre elgondolt, hiszen minden próba alkalom arra, hogy közelebb kerüljünk az egyetlen 
biztoshoz, Jézus Krisztushoz.

Láttam egyszer egy szobrot. Három majdnem teljesen egyforma női alakot ábrázolt, 
hófehér carrarai márványból kifaragva. A címe ez volt: „Hit, remény, szeretet”. Az egyetlen 
különbség az volt, hogy a három nő más, más irányban nézett. A remény előre, a szeretet a 
lába elé, míg a hit felfelé emelte tekintetét. A hit a felfelé is látás tudománya, nem az ész 
vészkijárata. Hit által felülről kapjuk az erőt a szeretethez és a reménységhez, ami egyedül 
képes eloszlatni bizonytalanságunkat. Kicsinyhitűségünk pedig a kétely. Számos ősi bibliai 
történet bizonyítja ezt, ami a mai ember életében is hasonló lélektani törvényszerűségek 
szerint történik meg. Vizsgáljunk meg néhány példát, hogy hogyan győztek 
bizonytalanságukon a hajdan élt kételkedők.

Néhány bibliai példa is jól illusztrálja ezt. Ábrahám, akit az Újszövetség a hívők 
atyjának tart (Róm 4,16; Gal 3,7), hosszú vándorlás után megérkezik Kánaán földjére. „Az Úr 
megjelent Ábrahámnak, és ezt mondta: A te utódodnak fogom adni ezt a földet! (1Móz 12,7)” 
Az ígéret ellenére mégis hamarosan éhség támadt azon a földön. Egyiptomba kellett 
menekülnie. Rögtön elveszítette a hit biztonságérzetét. A várható nehézségek elkerülése 
végett letagadta feleségét. „Amikor közel járt Egyiptomhoz, ezt mondta feleségének 
Szárajnak: Nézd csak! Tudom, hogy szép arcú asszony vagy. Ha meglátnak az egyiptomiak, 
azt mondják majd: Ez a jó sorom legyen a te réveden, és életben maradjak általad” (1Móz 
1211-13).

A bizonytalankodó ember nem tud hitet vallani. A jelenből eltűnik a remény és úgy 
gondolja, hogy Isten ígérete csak úgy teljesülhet, ha fondorlatos módon ő is besegít. A 
gondviselésbe vetett hitünk úgy gyengül meg, hogy Isten vezetésének tudatát veszítjük el, és 
így kezdünk panaszkodni: „Elhagyott engem az ÚR, megfeledkezett rólam az én Uram!” (Ézs 
49,14). A bizonytalankodó embernél nem az a baj, hogy nem lát előre, nem ismeri a jövőt, 
hanem az, hogy nem lát fölfelé, nem bízik abban, hogy Jézus vele marad a világ végezetéig 
(Mt 28,20), és bár legyen rossz, vagy jó az életében, nem történik vele véletlen. Eleinte úgy 
tűn, hogy Ábrahám ravasz terve sikerült. „Amikor Ábrám Egyiptomba érkezett, az 
egyiptomiak látták, hogy nagyon szép az asszony. A fáraó főemberei is meglátták őt, dicsérték 
a fáraónak, és elvitték az asszonyt a fáraó házába. Ábrahámnak pedig jó sora lett az asszony 
révén: lettek neki juhai, marhái és szamarai, szolgái s szolgálói, nőstény szamarai és 
tevéi” (1Móz 12,14-16). Mint hogyha az erkölcsi megalkuvás, egy kis ügyeskedés végképp 
megoldotta volna a bizonytalankodást és a kételyt. Mondhatta volna Ábrahám: jól döntötte, 
megáldott az Úr és ez így van jól. Okos döntést hoztam. 



De az Istennek más volt a véleménye. „De nagy csapásokkal sújtotta az ÚR a fáraó 
házát Ábrám felesége, Szárai miatt” (1Móz 12,17). Lehet, hogy a bizonytalanság s a kétely 
látszólag emberi ügyeskedéseink nyomán megoldódik, de Isten törvénye a biztos, és 
ügyeskedő csalásaink lelepleződnek. Itt is ez történt. Szégyenszemre a fáraóval előbb értet 
szót az Úr, mint Ábrahámmal, aki szövetséget kötött vele. Szégyenteljes szemrehányással 
kérdezi a fáraó: „Mit tettél velem? Miért nem mondtad meg nekem, hogy a feleséged? Miért 
mondtad, hogy a húgod? Csak ezért vettem feleségül” (1Móz 12, 18).    

Ábrahámot és a vele lévő Lótot kimentette Isten a bizonytalanság csapdájából. A fáraó 
nem bosszult, hanem Egyiptomban szerzett vagyonával együtt szabadon engedte őket. Úgy 
tűnt, hogy ez végképp biztonságot ad Ábrahámnak is és Lótnak is. De a jólét nem oldja meg a 
bizonytalanságot, a nagy gazdagság nem teremt biztonságot. Ábrahám és Lót pásztorai, akik a 
nyomorúság idején egymást segítették, most riválisként egymás ellen kezdtek harcolni. 
Ábrahám békejobbot nyújtott, Lót viszont önző módon a gazdagabb részt választotta a 
földből. Ábrahámnak maradt a bizonytalan.      

Ábrahám nehezen tanult, mint ahogyan mi is. A második gerári menekülésekor is 
letagadta feleségét (1Móz 20,1-18). Isten az emberi kor végső határáig hagyta, hogy 
küszködjön a kétely saskeselyűivel, Izmael születése kapcsán újra mérlegre került a hite. S 
amikor végre megszületett Izsák, visszakérte az Úr. Fel kellett vinni a Mória hegyére 
megáldozni (1Móz, 22). Ne hogy önmaga erejében, teljesítő képességében lássa az áldás 
forrását, hanem maradéktalanul Istenre bízza magát. Nehéz megtanulni, hogy nem mi 
irányítjuk Istent, hanem nekünk kell tervébe, szándékaiba beilleszteni, szabadon 
engedelmeskedve az életünket. 

Nem Ábrahám volt az egyedüli, aki okoskodó ügyeskedéssel akart megszabadulni a 
bizonytalanságától. Izsák is letagadta feleségét (1Móz 26,1-11), Jákób meg apró kis 
csalásokkal, egy tál lencsével (1Móz 25,27-34), meg egy kis praktikával lopta az atyai áldást 
(1Móz 27,1-33). Nehéz megtanulni, hogy a bizonytalanságot nem pénzzel, vagyonnal, okos 
ötletekkel és fél-becsületes megoldásokkal lehet legyőzni, hanem egyedül hittel, ami nem 
valamilyen igaznak tartott állítás elhívásét jelenti, hanem feltétlen bizalmat abban az Istenben, 
aki elgondolta életünket. 

A mai kereszténység meggyengülésének az az oka, hogy Isten gondviselésébe vetett 
hitünket veszítettük el. Használni akarjuk Istent és így leszünk haszontalan eszközökké az ő 
kezében. Mi akarjuk megtervezni jövőnket, üdvösségünket és csodálkozunk azon, hogy Isten 
nem segít. Mégsem Isten türelmes hallgatása bizonytalanságunk oka, hanem okoskodásunk, 
mustármagnyi hitünk hiánya. Kételkedni kezdünk Istenben és a biztosat elcseréljük a 
bizonytalanra. A biztos keskeny utat elhagyjuk a magunk építette sztrádák álságos 
kényelméért és az eddig biztosból bizonytalan lesz és a kétely rozsdája kezdi mardosni a 
szívünket. Ady Endre örökszép verssora szerint „hiszünk hitetlenül Istenben” és okoskodó 
magyarázkodásainkkal éppen a bizonyosság tapasztalataitól fosztjuk meg magunkat. Istent az 
élet határhelyzeteire száműzzük, s így ő többé nem a biztosan gondviselő, világteremtő Úr 
lesz számunkra, hanem a véletlen megszemélyesített arca. 

  
 
A biztos út a tüzes kemencén át vezet 

Minden igazi hitnek van egy bizonytalansági tényezője. A kételyek szükségszerűen 
jelentkeznek az életükben, mert Isten le akar szoktatni okoskodásainkról. Isten 
gondviselésének rejtett útjait nem lehet okoskodással kitalálni, a hit bizodalma kell hozzá. 
Ezért engedi meg a csődöket a mi életünkben. Ilyen hitet erősítő csődök, bizonytalan 



helyzetek sorozata volt Isten népének pusztai vándorlása is. Amikor az egyiptomi 
szolgaságból menekülő nép a Vörös-tenger partjához ért és nyomában ott volt az üldöző 
egyiptomi hadsereg, Isten nem stratégiai tervet készítetett népével, nem ügyes diplomáciai 
alkudozásokra buzdított, hanem így szólt a kétségbeesett, elbizonytalanodott Mózeshez: 
„Miért kiáltasz én hozzám? Szólj Izrael fiaihoz, hogy induljanak útnak. Te pedig emeld fel 
botodat, nyújtsd a kezedet a tenger fölé, hogy szárazon menjenek át Izrael fiai a tenger 
közepén” (2Móz 14,16). 

Isten szaván, parancsán kívül semmilyen más biztosítéka nem volt a népnek, hogy ez 
meg is fog történni. De a nép Mózessel az élen elindultak. Hamar kiderült viszont, hogy nem 
Mózes az igazi vezető és nem s bot teszi a csodát. „Ekkor elindult az Isten angyala, aki Izrael 
tábora előtt járt és mögéjük ment. Elindult az előttük lévő felhőoszlop is és mögéjük állt. 
Odament Egyiptom tábora közé, és az a felhő, amely világítani szokott éjjel, sötét maradt, 
ezért nem közeledtek egymáshoz egész éjszaka” (2Móz 14,19-20). Ahhoz, hogy a csoda 
megtörténjen le kellett győzniük a bizonytalanságot és a kételyt. Mert a hit nem annak az 
elhívése, hogy van Isten valahol, nagyon messze tőlem, azt sem elég tudni, hogy neki nagy 
hatalma van. Parancsa szerint kell indulni és tenni. Meg kell tanulni rá hallgatni.

Ez a lecke többször megismétlődött a pusztai vándorlás során. A manna csoda 
naponként engedelmességre tanította a népet. A kémek hazatérése utáni lázongás 
következménye lett a negyven éves pusztai vándorlás, ami a bizonytalanság és a kétely 
legyőzésének iskolája volt. Amikor a nép maga akarta kezébe venni sorsa irányítását és 
kételkedni kezdett Isten vezetésében, mindig utolérte a népet a megpróbáltatás vihara. 

A honfoglalás története is ezt a lelki tanulságot erősítette. El kellett indulni a megáradt 
Jordánon keresztül. „A papok vitték a szövetség ládáját a nép előtt. A ládavivők megérkeztek a 
Jordánhoz, és a ládát vivő papok lába a folyó szélén belemerült a vízbe. A Jordán medre 
pedig az aratás idején mindvégig egészen tele volt” (Józs 3,14-15). De a menet nem állt meg, 
mert nekik nem nagy megáradt folyót kellett legyőzniük, hanem kételyeiket, a lelki 
bizonytalanságot. Nem hősi öntudatra volt szükségük, hanem engedelmes alázatra.  És a 
Jordán kettévált. „Az egész Izrael átkelt, és mindaddig száraz volt a meder, amíg az egész nép 
mindenestől át nem kelt a Jordánon” (Józs 3. 17). 

Ugyanerre a bizakodó, a kételyen és a bizonytalanságon győzedelmeskedni tudó hitre 
volt szüksége a népnek Jerikó falai alatt. Egy elegy-velegy nép számára Jerikó jól erősített 
falai bevehetetlenek voltak. Az hogy hét napon át kerülgették a város falait, a Jerikóiakból 
legfeljebb a gúnyt és a megvetést váltotta ki. De a hetedik napon a sófárok hangjára ledőltek a 
falak, mert Isten cselekedett (Józs 6. fejezet). 

De nem volt ez másként a bírák korában sem. Gedeonnak akkor jelent meg az angyal, 
amikor éppen menekítette azt a kis eleséget, amit a midiáni rablók elől meg lehetett menteni. 
Tudta, hogy erőtlen, de amikor Isten angyala minden fény és pompa nélkül, mint egy 
egyszerű vándor, Ofrábana cserfa alatt megjelent, így köszönt neki: „Az ÚR veled van erős 
vitéz!” Tiltakozásul csak a kételyeit tudta elmondani az angyalnak: „Kérlek, Uram, ha velünk 
van az ÚR, miért ért bennünket mindez? Hol vannak, mindazok a csodák, amelyekről atyáink 
beszéltek nékünk, hogy hogyan hozott ki bennünket az ÚR Egyiptomból? Most meg eltaszított 
bennünket az ÚR, és Midián kezébe adott” (Bír 6,13). Gedeon szavai tele vannak 
bizonytalansággal, kétellyel, már csak hitetlenül hisz Istenben, mint mi is sokszor, mai 
eresztények, Neki is győzni kellett a bizonytalanság és a kétely kísértése felett.  

Az angyal nem vitatkozott vele, nem próbálta győzködni. A hitetlenség nem Isten 
elméleti létének tagadása, hanem jelenlétének fel nem ismerése. Gedeon nem az atyák 
bizonyságtevő szavaiban kételkedett, hanem abban, hogy Isten a jelenben is éppen úgy 
munkálkodik, mint a múltban. Csak a hitünk gyengült meg és nem Isten keze lett rövidebb.  



Így gondolkodott Izrael többsége Gedeon korában. Isten ezért nem egy rendíthetetlen 
hithőst vagy egy álmodozót választott ki, hanem egy köznapi embert, aki Isten előtt vállalja 
gyengeségét. A menny és föld teremtője meg akarta mutatni, hogy Isten az, aki a szabadulást 
adja. Ehhez nem hősiesség, hanem engedelmesség szükséges. Ezért válaszol így Gedeonnak 
az angyal: „Menj, és a te erőddel szabadítsd meg Izraelt Midján markából! Én küldelek 
téged!” (14.). Megdöbbentő ez a válasz. Isten nem új erőt akar adni, hanem azt akarja, hogy a 
meglévőt használjuk az ő akarata szerint. Isten cselekedni akar, szolgát küld, akinek oda kell 
magát adnia a küldetés teljesítésére. Istennek szüksége van a teljes emberre, de a győzelem, a 
szabadulás reménységét nem a küldött alkalmassága biztosítja, hanem Isten elküldő szava, 
amely képessé teszi Gedeont a szolgálatra. Ha Isten velünk van, akkor a mi törékeny erőnk is 
elegendő a győzelemhez. De az ő jelenlétének tudatában mindig meg kell erősödni. Ezért 
hangzik el az Úr szájából a küldetést megerősítő mondat.

Mit válaszol Gedeon kétkedésére Isten? „Majd én veled leszek, és úgy megvered 
Midjánt, mintha csak egy ember volna.” (16.) Gedeonnak, Izraelnek és a mai 
kereszténységnek azt kell megérteni, hogy nem abban van a győzelem titka, hogy milyen 
nagy dologra vagyunk képesek, mi az, amit tenni tudunk Istenért, hanem az, hogy mennyire 
tudunk együtt maradni az Úrral. Izrael pontosan azért nyomorodott meg, mert elfordult az 
Úrhoz. A győzelem kiharcolásáért korábban is mindent megtettek az Izraeliek, de ők nem 
voltak az Úrral. A győzelemhez nem jó fegyver, vagy meggyengült ellenség kell, hanem Isten 
jelenléte. Ezért elég lett a győzelemhez a háromszáz megmaradt katona.

  Isten megengedi, hogy népe igen megnyomorodjék, hogy cselekedni tudjon vele. A 
„világmegváltó” ötleteinkkel csak a bizonytalanságot és a kételyt növeljük. Sokszor 
„nagyszerű”, korszerű terveinkkel torlaszoljuk el Isten útját. Istennek erőfeszítésébe kerül, 
hogy emberi terveinket megszégyenítse. Sokszor azt várjuk, hogy szépet, lelkesítőt és 
elandalítót mondjanak, ami az elméleti hitünket erősíti, de a valóság elől el akarunk 
menekülni. A missziónak nem az a kérdése, hogy Isten hogyan fogja elvégezni azt a munkát, 
amit ő erőre megmondott, hanem az, hogy saját terveink helyett el tudjuk-e fogadni azt a 
tervet, amit Ő szánt nekünk. A prófétai igék nemcsak a világ állapotáról, hanem a mi 
helyzetünkről is beszélnek. Isten csak akkor tudja bizonytalanságunkat, kételyeinket 
eloszlatni, ha neki engedelmeskedünk.

Az, hogy a próbáinkban mi is történik, talán a három héber ifjú történetéből 
tanulhatjuk meg a legjobban Dán 3. fejezet). Isten, az újbabiloni birodalom nagyhatalmú 
uralkodójának kinyilatkoztatta a világtörténelem prófétai vázét és benne megjelölte az ő 
helyét is. Ő az arany fej, de utána más birodalom támad. Nebukadneccár ezzel nem volt 
megelégedve. a kinyilatkoztatásból bálványt csinált. Istentől kapott látomásának szobrát 
tetőtől talpig aranyból készítette el. 

- Én vagyok a világtörténelem – hirdette a szobor, s előtte mindenkinek térdet 
kellett

hajtani.  A kinyilatkoztatásból úgy lesz bálvány, hogy a nagyravágyás, az önfelmagasztalás és 
a gőg Isten cselekedetéről az ember dicsőségére tereli a figyelmet. Az Isten 
kinyilatkoztatásában bizonytalankodó ember könnyen esik a bálványok csapdájába. Egy kis 
térdhajlítás nem a világ – gondoljuk. Ezzel megpróbáljuk áthidalni bizonytalanságunkat és 
kicsinyhitűségünket. Így térünk le a biztos útról. De megalkuvással soha nem lehet győzni a 
bizonytalanság és a kétely felett.

Az engedetlen – pontosabban az Istennek engedelmes – három ifjúnak rögtön akadtak 
vádolóik, talán éppen azok, akiknek életét talán éppen az ő imádságuk mentette meg (Dán 2, 
17-19). A király parancsa szerint tüzes kemencébe vetették a hitükhöz ragaszkodó ifjakat, akik 
a dühöngő királynak ezt felelték: „Ó Nebukadneccar! Nem szükséges, hogy erre bármit is 



feleljünk!” – életünk, egzisztenciánk nagy bizonytalansági tényezőit nem mi oldjuk meg. Ha 
Isten útján járunk, az útért ő vállalja a felelősséget. Ezért vallottak tovább így az ifjak: „Van 
nekünk Istenünk: ö ki tud minket szabadítani az izzó tüzes kemencéből, és ki tud szabadítani a 
te kezedből is, ó király! De ha nem tenné is, tudd meg, ő király, hogy mi a te isteneidet nem 
tiszteljük, és nem hódolunk az aranyszobor előtt, amelyet felállítattál!” (Dán 3, 16-18). 

A hit biztos útja a tüzes kemencén át vezetett. A kételyt legyőzte a hit és két dolog 
történt: elégtek a kötlek, amivel összekötöztette őket a király és láthatóvá lett az emberfiához 
hasonló, ahogy kettévált a Jordán, megnyílt a Vörös tenger, leomlott Jerikó fala. A 
bizonytalanságot és a kételyt legyőzte a hit bizonyossága. Győzött a hit a hitetlenség felett.                                

A bizonytalanság csak addig úr az életünk felett, amíg mi vagyunk a tervezők és mi 
akarjuk Istent irányítani a saját elgondolásaink szerint. A felhő és a tűzoszlop a pusztai 
vándorlás alatt védett és vezetett, csak addig védett, amíg készek voltak a zsidók Isten 
vezetését elfogadni. Ma sincs másként. Isten nem a mi ötleteinkért vállal felelősséget. Nem a 
saját elgondolásaink szerint vezeti életünket, hanem azt akarja, hogy mi hitben vállaljuk azt az 
utat, azt a helyet, amit Isten nekünk adott. Mindnyájunknak van Vörös tengere és Jordánja. Mi 
is kerülhetünk tüzes kemencébe, történhetik velünk jó és rossz, de véletlen sohasem. 

Az Ige szerint „megjelent az Isten üdvözítő kegyelme minden embernek” (Tít 2,11). 
Isten mindnyájunk megváltási tervét elkészítette, mindnyájunkat célhoz akar juttatni. Életünk 
egyetlen biztos megoldása az, hogy ezt a tervet elfogadjuk, és engedelmesen Vele induljunk. 
A jóban és a rosszban is benne rejlik Isten vezetésének tanítása, de a Vörös tengerbe bele kell 
lépni, vállalni kell a tüzes kemencét, mert ezen keresztül biztos az utunk.                             

A botránkozás a kétely csapdája
Jézus így tanította övéit: lehetetlen, hogy botránkozások ne legyenek tiköztetek (Ék 

17,1). Érdekes a botránkozással fordított görög szó, a szkandalon, amiből a magyarban is 
használt skandalum szó eredt. A görög szó egy vadászszerszámot, tőrt, hurkot, hálót, csapdát 
jelentett, pontosabban a csapda „nyelvét”. Amikor gyerekeke voltunk többször szerettünk 
volna galambot fogni egyet a szomszéd bácsi postagalambjai közül. No, nem ellopni, hanem 
egy kicsit csak megsimogatni, megfogni, játszani vele, majd elengedni. Ezért fogtunk egy 
rossz szakajtót, bottal feltámasztottuk, az egyik odalát, majd búzát szórtunk alája, néhány 
magot köréje. A bot végére madzagot kötöttünk és a bokorba elbújva vártuk, hogy mikor jön 
egy bátor galamb, aki mohón falni kezdi a búzaszemeket. Ahogy az éhsége csitult, úgy lett 
egyre magabiztosabb. Nem kételkedett abban, hogy élete legnagyszerűbb, legkönnyebb 
zsákmányra tett szert.  Amikor a köréje szórt pár szem elfogyott, a galamb a szakajtó alá 
sétált, ahol bőséggel volt terítve az asztal Ekkor megrántottuk a zsineget – vagyis a szkadalont 
– és a galamb fogságba esett. 

A bizonytalanság és a kétely – skandalum, a hit csapdája. A botránkozásban az emberi 
eltakarja Isten végtelen erejének lehetőségeit. Elfeledjük, hogy Istennek száz útja is van ott, 
ahol mi egyet sem látunk. A botránkozás gyökere a csalódottságunk érzése. Úgy gondoljuk, 
hogy csalódtunk a másikban, mert nem olyan volt, mint ahogyan gondoltuk. Csalódhatunk 
álmainkban, vágyainkban, önmagunkban még a magunk képzelte istenségeinkben is. Ezek 
mind lehetnek csapdák, amibe hogyha belelépünk a bizonytalanság és a kétely foglyai 
leszünk. A keresztény ember nem azért bizonytalanodik el és lesz a kétely szolgája, mert nem 
imádkozik eleget, hanem azért mert nehezen tud megszabadulni saját elképzeléseitől. 
Nehezen tudja elgondolni azt, hogy Istennek más a célja, terve vele, mint amit ő elgondol 
önmagáról.  Nem az az oka hitetlenségünknek és kételyeinknek, hogy Isten keze rövidült 
meg, még az sem, hogy ő nem figyel ránk, hanem az, hogy mi nem figyelünk arra, amit ő akar 
velünk tenni. 



A mai kereszténynek sokszor az a baja, hogy saját akaratunk takarja el előlünk Isten 
akaratát. Ez a bizonytalanságunk oka. Elfelejtünk magunkba kételkedni, ehelyett Istenben 
kételkedünk. Ezek a hit betegségei. A hit nem elhívés, hanem bizalom. Ez őriz meg minket a 
botránkozás csapdájától. A Bibliában a botránkozás valami miatt bekövetkezett elfordulás, 
elszakadás Istentől. A hit bizodalmas kapcsolatának felmondása. Mivel Isten gondolatai 
mások, mint az emberi gondolat (Ézs 55,9), ezért szükségszerű, hogy minekünk állandó 
harcot kell folytatni a botránkoztató kételyeinkkel és a lelki bizonytalanságunkkal. 

Jézus tettei és a szavai sokakban keltettek bizonytalanságot, sokan megbotránkoztak 
benne (Mt 13, 57). Elsősorban rokonai, környezete botránkozott meg, de a szélesebb 
tanítványi körhöz tartozok közül is sokan elhagyták Jézust azért, mert tanítását túlságosan 
radikálisnak tartották (Jn. 6,61.66). Szenvedése, kereszthalála Péter számára is botránkoztató 
volt, hiába fogadkozott, hogy ő nem lesz a botránkozók között (Mt 26,33 Mk14,29). Ő sem 
értette az Úr útját tervét, ezért tanítványtársaival vissza akart menni,  halászni (Jn 21,3). 

Péter Cézárea Filippinél először vallotta meg Jézusba vetett hitét: „Te vagy a Krisztus, 
az élő Isten –Fia!” – amire Jézus így válaszolt: „Boldog vagy, Simon, Jóna fia, mert nem test 
s vér fedte fel ezt előtted, hanem az én mennyei Atyám (…) Ezen a kősziklán építem fel 
egyházamat” (Mt 16,17-18). Mégis, amikor Jézus jelenteni kezdi szenvedéseit, elfogja a 
bizonytalanság érzése, megbotránkozva Jézus mondásán  „magához vonta őt és feddeni 
kezdte: Isten ments, Uram, ez nem történhet meg veled!” (Mt 16,22). Ez a jézusi kijelentés 
porba döntötte szépen dédelgetett vágyit. Megdicsőülni akart és nem megalázkodni. Ez a 
gyökere ennek a felháborodott reakciónak.

Jézus keményen visszautasította ezt a feddést. Keményebben szólt Péterhez, mint 
bármikor a farizeusokhoz „Távozz tőlem, Sátán, botránkoztatsz engem, mert nem az isten 
szerint gondolkozol, hanem az emberek szerint” (Mt 16,23). Jézus itt nyilvánvalóvá teszi, 
hogy a botránkozást csak Isten gondolkodási módjának elsajátításával lehet elkerülni. Csak a 
kereszt, a megváltás megértésével oszlathatjuk el szívünk bizonytalankodásait és kételyét. 
Ezért folytatja így Jézus szavainak idézését az evangélista: „Ha valaki én utánam akar jönni, 
tagadja meg magát, vegye fel a keresztjét és kövessen engem. Mert aki meg akarja menteni az 
életét, az elveszti, aki pedig elveszti az életét énértem, megtalálja.” (Mt 16,24-25). Jézus 
keresztjének hordozása, a megváltás valóságának elfogadása, emberségünk reális 
lehetőségének vállalása. Ha Jézus nem halt volna meg a kereszten, ha nem tudta volna 
elfogadni Jézus kereszthalálénak erejét, akkor Péter mindent elveszített volna. Ezért vallott 
így, amikor megszabadult a bizonytalanság és a kétely bilincseitől: „nem veszendő dolgokon, 
ezüstön vagy aranyon váltattatok meg atyáitoktól örökölt hiábavaló életmódotokból, hanem 
drága véren, a hibátlan és szeplőtlen Báránynak, Krisztusnak a vérén” (1Pét 1, 18-19). 

Isten a botránkozástól óvni akarja az embert, de ennek csak egyetlen reális útja van, ha 
hit által az Ő gondolatai az én gondolataimmá lesznek. Ez oldja fel a bizonytalanságot és a 
kételyt. Ennek ellenére, már az apostoli korban is botránkoztat volt a Krisztusról való 
bizonyságtétel (1Pét 1,8; 1Kor 1,23). De Isten megígérte, hogy el fog törölni mindent, ami 
botránkozást okoz, ami akkor következik be, amikor mindenben elfogadjuk Jézus Krisztus 
üdvözítő tervét (Mt 13,41; Zof 1,3). Ha Isten szeretete átveszi szívünk felet az uralmat, akkor 
szűnik meg bizonytalanságunk. Eltűnik a botránkozás. Nem leszek a botránkozás okozója és 
én sem botránkozok meg senkiben, mert „aki szereti a testvérét, az világosságban van, és 
nincs benne semmi megbotránkoztató” (1Ján 2m10).  

                                                                                                                           

                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                         



Lépj ki hittel…

A bizonytalanság a hívők hitetlenkedése, vagy Jézus szavaira utalva a „mustármagnyi 
hit” hiánya. Ez úgy jön létre, hogy elméletileg elfogadjuk Jézus szavát, az igazat igaznak 
tartom, kész vagyok mellette érvelni vagy róla prédikálni, de sorsomul nem vállalom el Jézus 
útját. Benne ülök az egyház hajójában – ősi szimbóluma ez a keresztény gyülekezetnek – de 
ha jön a megpróbáltatás vihara, nem ismerem fel a viharban Jézust. Jól példázza ezt az a 
történet, ami az evangéliumok szerint az ötezer megvendégelése után történt (Mt 14,22-33; 
Mk 6, 45-52; Jn 6, 16-21).

Miután Jézus az ötezret megvendégelte, a tanítványok összeszedték a maradékot és 
tele volt szívük Isten gondviselésének csodálatával. Ami történt, hasonló volt a pusztai 
vándorlás manna-csodájához (2Móz 16,11-35). Érdekes, hogy Jézus nem hagyta, hogy a 
tanítványok sokáig a siker fényében fürödjenek. Már Illés története is megmutatta, hogy 
sikereink másnapján, amikor egy kis elbizakodottság költözi a szívünkbe, akkor vagyunk a 
legjobban kísérthetők. Isten jelenlétét eltakarja az emberek elismerése, és bár Isten cselekedett 
rajtunk keresztül, de mivel a kezünk között történt a csoda, miközben a kenyeret osztottuk, 
magunknak tulajdonítjuk a csodát. Kezdjük azt gondolni, hogyha mi nem lettünk volna, akkor 
Isten sem tudott volna semmit cselekedni. 

Jézus ezért egy különös parancsot ad a tanítványoknak: „Ezután nyomban 
kényszerítette tanítványait, hogy szálljanak hajóba, és menjenek át előtte a túlsó partra, amíg 
ő elbocsájtja a sokaságot” (Mt 14,22). Jézus parancsa tanítványok számára bizonyára 
különösen hangzott. Különösen a „kényszerítette” (görögül - anankhadzo) szó lepi meg az 
evangélium olvasóját. Ez egy sürgető, nyomatékosító felszólítás. Ez az elküldés nagyon 
fontos a tanítványok számára. Jézus elküldi a tanítványait magától, közös „sikereik” 
színhelyéről a túlsó partra. Jézus „miután elbocsátotta a sokaságot, felment a hegyre 
magánosan imádkozni. Amikor beesteledett, egyedül volt ott” (Mt 14,23). 

De mi történt a tanítványokkal? „A hajó pedig messze eltávolodott a parttól, és a 
hullámok között hányódott, mert ellenszél volt” (Mt 14,24). A tanítványok gyakorlott hajósok 
voltak, mégis a szembe fújó széllel kemény küzdelmet kellett folytatniuk. Márk szerint 
„küszködtek az evezéssel” (Mk 6,48), mert János emlékei szerint „a tenger háborgott” (Ján 6, 
18). Szimbolikus ez az egész történés. Mi keresztények, Krisztus követői az élet tengerén 
szembeszéllel hajózunk, küszködünk a hullámokkal, mert a krisztusi értékrend, világfelfogás 
más, mint a környezetünké. A körülöttünk lévő világ nem a szeretet értékrendje szerint 
gondolkozik. Jézus mégis „kényszerít” arra, hogy a túlsó part felé hajózzunk, látszólag 
nélküle. Éjszaka volt, mint ahogyan mi is a hit éjszakájában, bizonytalanság és kétely között 
hajózunk a túlsó part felé. Nagyon sokszor elfogy a hitünk és a bizonytalanság és kétely rabjai 
leszünk.

Ekkor viszont történt – történik – valami. Erről így ír az evangélium: „A negyedik 
éjszakai  őrváltáskor odament hozzájuk Jézus, a tengeren járva” (Mt 14, 25). Jézus a viharzó 
tengeren közelített feléjük. Nem hagyta őket magukra, nem szolgáltatta ki végképp 
tanítványait a kétely és a bizonytalanság erőinek. Johnsson professzortól sokszor hallottam ezt 
a mondást: „Jézus az, aki soha nem megy el”. Ő az, aki megígérte „Nem hagylak titeket 
árván, eljövök hozzátok”. Máté evangéliumának utolsó verse szerint Jézus azzal búcsúzik 
övéitől: „és íme, én veletek vagyok minden napon a világ végezetéig” (Mt 28,20). Hitünk nem 
ott kezdődik, hogy elhiszem: egyszer, régen, valamikor az időszámításunk elején volt egy 
Jézus, hanem ott, amikor rádöbbenek arra, hogy Jézus a tengeren járva is jelen van az 
életünkben. A mai kereszténységet éppen azért pusztítja a bizonytalanság és a kétely, mert a 
jelenlévő Jézus valóságát veszítettük el.



Megdöbbentő, a történet következő pár szava. A hála helyett „amikor a tanítványok 
meglátták, hogy a tengeren jár, megrettentek, és azt mondták, hogy kísértek, ás ijedtükben 
felkiáltottak” (Mt 14,26). Márk még hozzáteszi: mindnyájan látták ugyanis, és 
megrettentek” (Mk 6, 50). Bizonytalankodásaink és kételyeink mögött sokszor rangrejtve 
Jézus jár. A szembeszélben, akkor, mikor a hajónk recseg-ropog, ő bízni, hinni akar tanítani 
minket. Mi csak a vihart látjuk, de nem látjuk a vihar urát. csak a tüzes kemencétől 
borzadunk, és nem látjuk azt az Emberfiát, aki értünk ment a lángok közé, hogy bennünket 
onnan kiszabadítson. A próba nem a hívó ember megrettentésére való, hanem a hitünk kapuja. 
Ezért olvassuk a történetben, hogy Jézus „azonnal megszólította őket” (Mt 14,27). Nem 
késlekedett.   És elhangzik Jézus ajkán az az üzenet, ami eloszlatja a bizonytalanságunkat és 
kételyeinket: „Bízzatok, én vagyok, ne féljetek” (Mt. 14,27).

Jézus azt akarja, hogy félelmünket az győzze le, hogy benne tanulunk bízni. A bizalom 
bibliai neve az, hogy hit. Erről mér az előbbiekben is beszéltünk. Nem a hitpontok, vagy a 
Biblia állításának elhívése, hanem személyes kapcsolat azzal, aki azt kinyilatkoztatta. A 
keresztény ember nem valamiben, hanem valakiben, Jézus Krisztusban bízik. Ez az azonnali 
üzenet oszlatja el kételyeinket. Kétségtelenné teszi ezt a bizalmat az, hogy ő meggyőzi a 
tanítványokat, mint ahogy minket is arról, hogy ő van jelen a viharzó tengeren és nem 
valamilyen bizonytalan, véletlen megoldást küld, amit méltán nézhettek volna a tanítványok 
kísértetnek. Ezzel a Jézussal gondolatban, szívünk mélyén állandóan beszélhetünk, nem 
vagyunk egyedül. Ez a lehetőség oszlatja el szívünk félelmét. 

A félelem, a kétely nehezen oszlik. Életünkben is nehezen hiszünk abban, hogy Jézus 
jelen van. Múltbeli tapasztalataink ellenére ott kísért a kétely és bizonytalankodva akarunk 
bizakodni, hinni hitetlenül, mint Péter, aki így felelt Jézus üzenetre. „Uram, ha te vagy, 
parancsold meg, hogy menjek oda hozzád a vízen” (Mt 14,28). Ez a mondat a vakmerő 
hitetlen hit jellegzetes mondata. Már felismerte Jézust, Uramnak szólítja, mégis ott van a 
bizonytalankodó „ha te vagy”.  Számára lehetetlennek tűnőt kér, a tengeren akar járni. Ezzel 
próbára akarja tenni Jézust. Nem benne kételkedik, hanem csak mindenható, gondviselő 
hatalmában, akinek a lehetetlen tüzes kemencéin át is van útja. A mai keresztény sem Jézus 
személyében, létezésének valóságában kételkedik, csak mindenható hatalmában, aki azt is el 
tudja intézni, hogy még a tengeren se süllyedjek el.

Jézus átlát Péteren, és csak ennyit mond: „Jöjj!” Most Péteren volt a sor és vakmerőn 
vállalta a lehetetlennek tűnőt. „Péter erre kiszállt a hajóból, elindult a vízen és Jézus felé 
ment” (Mt 14,29). Mégsem ért el Jézusig, mert a vakmerő döntés kevés önmagában. Jézus 
nemcsak elindít, hanem vezetni akar. Nemcsak azt akarja, hogy érte, szava nyomén nagy 
dolgokra vállalkozzunk és bátran kilépjünk a csónakból, hanem azt is, hogy rá nézzünk és 
minden dolgunkban feléje induljunk. Mikor Péter az első lépéseket tette a tengeren, bizonyára 
nagyon meg volt elégedve magával, biztos hátra is nézett tanítványtársaira és ott volt a 
szívében a „na látjátok, én…” kísértése. Ez akkor kísérti meg az embert, amikor Isten 
kegyelmes cselekedetét a saját érdememnek kezdem tulajdonítani. De ha ez a gondolat 
megfogamzik bennem, a hullámok eltakarják előlem Jézust. Ez történt Péterrel is. „Amikor 
azonban az erős szélre figyelt, megijedt, és amint süllyedni kezdett, felkiáltott: „Uram ments 
meg!” (Mt 14,30). 

A tengeren megtett néhány lépés tapasztalata elegendő volt viszont ahhoz, hogy 
Jézusban ne kísértetet lásson, mint amikor először megpillantotta tanítványtársaival a Mestert. 
Most már tudta, hogy Jézus képes megszabadítani, megmenteni őt. Most már nemcsak azt 
hitte el, hogy a vízen közelítő Valaki Jézus, hanem azt is, hogy ő képes arra, hogy a 
leglehetetlenebb helyzetben is, ő legyen a megoldás. Itt lett Péter vakmerőségéből hit. A bátor 
vállalkozó kedv nem mentette meg Pétert a főpap udvarában sem attól, hogy megtagadja 



mesterét, hiába gondolta azt, hogy ő mindenkinél jobban szerette (Ján 13,36-38). A Tibériás 
tenger partján meg kellett tanulja újra, hogy a vakmerőség kevés ahhoz, hogy Krisztust 
kövesse, csak a Krisztusi szeretet ad bátorságot a hithez (Ján 21,15-19.

És ekkor megtörténik a történet második „azonnal”-ja. „Jézus azonnal kinyújtotta 
kezét, megragadta őt, és ezt mondta neki: Kicsinyhitű, miért kételkedtél?” (Mt 14,31). Talán 
első pillanatra különösen hangzik Jézus szava. Miért mondja kicsinyhitűnek Pétert az Úr, 
hiszen bátran, sőt vakmerően kilépett a hajóból, járt is a tengeren. Látszólag nem kételkedett, 
csak szeme elől tévesztette Jézust, és ez elég ahhoz, hogy süllyedjünk. Mai süllyedéseinknek 
is ez az oka. Készek vagyunk nagyot vállalni, ígérünk Jézusnak hűséget, szorgalmat, készek 
vagyunk az erőfeszítésekre is, csak egy bajunk van: érte nélküle akarunk tenni. Ez elegendő 
ahhoz, hogy süllyedni kezdjünk. De egyben biztosak lehetünk: ez a jézusi „azonnal”, s ha erre 
rátalálunk, akkor lesz a vakmerőségből hit. Ez az azonnal lecsendesítette a tengert is. „És 
amint beszálltak a hajóba, elült a szél” (Mát 24,32). Mert a szembefújó szélről mindig 
kiderül, hogy csak azért van, hogy vakmerőségem helyett hitre találjak. S akkor a hajóban a 
tanítványokkal együtt leborulok, és ezt imádkozom: „valóban Isten Fia vagy!” (Mt 14,33).

Jézussal a parton     
  Hogyan lehetek biztos abban, hogy Jézus az életem Ura? Élő hithez jutni, ami a 

bizonytalanságot és a kételyt eloszlatja az életünkben, egyedül csak a megpróbáltatások 
Vörös-tengerén át lehet. Nem elég valamit megérteni, tudni. Érdekes, hogy a feltámadás után 
még a tanítványok számára is sokszor felismerhetetlen maradt Jézus. Mária Magdolnát húsvét 
reggelén a Jézus sírjában ülő két angyal sem tudta meggyőzni, hogy a Mester ígérete szerint 
feltámadt, s amikor Jézus ott áll előtte, nem ismerte fel, mert azt gondolta, hogy a kertész az, 
aki valahová elvitte Jézus testét (Ján 20, 18). Mária Magdaléna hiedelmei erősebbek voltak, 
mint az amit látott. Jézusnak nevén kellett szólítani ahhoz, hogy felismerje őt. 

Az emmausi tanítványok a feltámadás örömünnepén indultak búsongva hazafelé és a 
melléjük szegődő Jézust épp úgy nem ismerték fel, mint ahogyan Mária Magdaléna és épp 
úgy hihetetlen volt számunkra az hogy Jézus az útitársuk (Lk 24,13-35). Tamás kételkedése is 
különös. De talán a legmegdöbbentőbb a János által feljegyzett második csodálatos halfogás 
története.

Jézus kereszthalála romba döntötte a tanítványok reménységét, értelmetlenné tette a 
rangvitát. A három és fél éves Jézussal járás kedves emlékké szelídült. Péter halász volt, ezért 
hét elment halászni, vele mentek tanítványtársai is. Ott kell folytatni az életet, ahol 
abbamaradt, amikor Jézus elhívta őket. Megkeresték a partra húzott csónakot, újra kötözték a 
hálót és ősi halász-szokás szerint jókor este kievezte a tóra, halat fogni. Megfeledkeztek az 
„emberhalászatról” amit Jézus egykor ígért (Mk 1,17; Lk 5,10). És újra nem fogtak semmit. A 
haltól nyüzsgő Galileai tengeren ritka az ilyen kudarc, meg szégyen is. „Amikor már reggel 
lett, megállt Jézus a parton, a tanítványok azonban nem tudták, hogy Jézus az” (Ján 21,4). 
Kudarcaink partján ma is megáll Jézus, de mi sem szoktuk felismerni őt, akinél a megoldás 
van. Ő nem fénypompában, szenzációs külső körülmények között közelit, csak csendesen, 
rangrejtve. Nem csodálkozni, hanem bízni, hinni tanít. Így akarja bizonytalankodásunkat 
eloszlatni. 

Jézus először kért: „Fiaim, nincs valami ennivalótok?” a szomorú válasz ennyi volt 
csak: „Nincs”. A Jézussal találkozni akaró embernek át kell élni azt az érzést, hogy tehetetlen 
vagyok, nem tudok megoldást életem nagynak tűnő kérdéseire. Aki magát mindenben 
sikeresnek, győztesnek tartja, soha nem fog találkozni a rangrejtve, életünk apró problémái 
között hozzánk közelítő Jézussal. Jézus úgy jelentkezik itt, mint aki segítségre szorul, mert ő 
olyan gyenge, esendő emberekkel szolidáris, mint amilyenek mi vagyunk.



De a tanítványok számára a parton álló idegen egyszerre csak egy parancsot ad. „Ő 
pedig ezt mondta nekik: Vessétek ki a hálót a hajó jobb oldalán, és találtok”(Ján 21,6). Jézus 
különös parancsa nyomén a tanítványokban két érzés birkózott. Egyrészt a 
halászmesterséghez jól értők szakértelme, a másik meg egy régi emlék, ami elhívatásukkor 
útnak indította őket (Lk 5,1-11). Mondhatták volna újra azt, mint egykor, hogy reggel már 
alkalmatlan az idő, hiszen a halak ilyenkor az oxigéndúsabb mély vizekre menekülnek, de a 
régi emlék erősebb volt és kivetették a hálót. 

Az eredmény most is csodálatos volt: „Kivetették tehát, de kivonni már nem tudták a 
rengeteg hal miatt”. Amikor Péter később partra vonta a hálót 153 halat számláltak meg. 
Érdekes, hogy az korban ennyi halfajtát ismertek. Lehetetlen volt ekkor a régi halfogásra, az 
elhívatás csodájára nem gondolni. „Ekkor odaszólt Péterhez az a tanítvány, akit Jézus 
szeretett: Az Úr az! Amikor Simon Péter meghallotta, hogy az Úr az, magra vette felsőruháját, 
mert mezítelen volt, és bevetette magát a tengerbe. A többi tanítvány pedig a hajón jött ki, 
mert nem voltak messze a parttól” (Ján 21, 7-8). A szeretett tanítvány, János eszmélt először, 
de Péter cselekedett azonnal. A kenyeret kérő Jézus a parton valódi halász-reggelivel várta 
övéit: kenyérrel és sült hallal. „Jézus erre azt mondta nekik: Jöjjetek, egyetek! A tanítványok 
közül azonban senki sem merte őt megkérdezni, ki vagy te? –Tudták ugyanis, hogy az Úr 
ő” (Ján 21,12).

Mai kereszténységünk előképe ez a történet. Jézus ma is biztosan itt van és 
kudarcaink, napi küzdelmeink partján vár és asztalt terít. Mégis naponta küzdünk a 
bizonytalanság és a kétely tengeri kígyójával, mert mi nem látjuk az utat. Pedig a cél biztos, 
és Jézusban sem csalódhatunk sohasem, csak a mi elképzeléseink, emberi erőfeszítéseink 
omolnak a porba, hogy Isten országa felépülhessen bennünk is.          

                         


